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Apparater

Instrumenter

Glasvarer

Kemikalier

A A R H U S  
(06) 13 16 11

STRUER«;ss*
K Ø B E N H A V N  

(01) 14 14 02

Leverandør 

til Hede

selskabets 

laboratorier

O D E N S E  
(09) 12 36 02

& <v
'U<o

DEFTAT
- 5 2%

H E D E S E L S K A B E T S
P L A N T A G E R E G U L E R I N G

Skovtaksator L. Nannestad
Tlf. (06) 62 61 11

Mogensgade 38, postbox 110, 8800 Viborg

Driftsplanlægning:
Fotokort . Skov-/Plantagekort 
Areal- og Vedmasseregistrering 
Tilvækst- og Hugstbudgettering

Skovkyndig vurdering:
Køb . Salg

Ekspropriation, Brugsbegrænsning, Brandskader m.v.

C I M B R I A

T Ø M M E R

H A N D E L

Aktieselskab

Aabenraa

INDHENT TILBUD

Dansk Plantage
forsikringsforening

Det gensidige 
forsikringsselskab

tegner forsikring for genplant
ningsværdien for nåletræsplan
tager overalt i Danmark. - Ind
skud én gang for alle 2 kr. pr. 
ha, dog ikke under 5 kr. pr. 
forsikring.

Årlig præmie og maksimum
erstatning:

0,75 kr. pr. ha . . . .  1050 kr. 
1,00 kr. pr. ha . . . .  1400 kr.

1.50 kr. pr. ha . . . .  2100 kr. 
3,00 kr. pr. ha . . . .  4200 kr.
4.50 kr. pr. ha ______ 6300 kr.

Vedtægter og indmeldelsesblan
ketter ved henvendelse til

FORENINGENS KONTOR 
I VIBORG

Telefon (06) 62 61 11

POROSITRØR
Det moderne drænings

materiale
for vanskelig dræning

Dansk Porosit A/S
Telefon (06) 14 22 22 

Strandvejen 96 . Århus C

Øst for Storebælt: 
JYSTRUP

Te If. Ortved 03628-300



Hulkjærhus
Planteskole
Rødkjærsbro
Telefon (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV, 
LÆHEGN OG HAVE

%
HAFNIA
HAANDIHAAND
-helsikring i hverdagen

Tegn abonnement på Hedeselskabets Tidsskrift

P E T E R S E N  &

St. Hjøllunds Savværk 
og Imprægneringsanstalt

er køber af nåletræ

P E D E R S E N
Viborg

Telefon (06) 62 62 88

til bygningstømmer og master

Hjøllund, 7362 Hampen . Tlf. (06) 86 91 00
ALT I ELEKTRICITET

Ny og bedre skovsav
J0BULP4/LP40
5,9 kg koncentreret ydelse, 
slidstyrke og sikkerhed.
JOBU lancerer nu Nordens 
letteste sav i sin klasse 
(48 ccm). Den har alle 
brugs- og sikkerhedsmæssige 
egenskaber som må kræves 
al en virkelig skovhuggersav. 
Prov JOBULP4 IP40 
hos osl

J>

Alt i skovredskaber fra
& JOBU

Vi skalfer Dem hvad De mangler 
fra Norges ledende leverandør 
af skovredskaber.

Ki
ft

Import - En gros - Salg - Service

JOBU Skov- & Sikkerhedsudstyr
v/ Steen Andersen - Holmevej 9 - 7361 Ejstrupholm - Tlf. 05 • 772604

REGN
MEDl

ii®!!

- det bedste

vandingsanlæg
Vandingsmaskiner fra 10 m3 pr. time 
til 120 m3 pr. time.
Send os et kort eller tegning over Deres 
marker eller forlang besøg.
Vi arbejder over hele landet.
Stærkeste rør med hurtige og 
robuste koblinger.
Sprinklere, der vander jævnt.

DANSK VANDINGS INDUSTRI
Snoghøj pr. Fredericia tlf. (05) 94 2211



HEDESELSKABETS
MASKINCENTRAL
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Brunkulslejer planeres med tilplantning for oje.

Rydning af gamle læhegn og skovarealer 

Anlæg af skovveje og sportspladser 

Pløjning i dybder fra 30 til 120 cm med specialbyggede plove 

Anlæg af kunstige søer 

Planering af brunkulslejer 

Retablering af havdiger

Inspektør Johs. Malmbak, Klosterlund, 7442 Engesvang 

Tlf. (06) 86 50 86 - Træffes bedst kl. 8-9.30.



Nr. 5
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98. årgang

Hedeselskabets
Tidsskrift

I nummer 5:
Redskab for staten
Planteskoler
HSs regnskab
Årsmødet
Årsmøde-udflugt
Nordeuropas træer
Støtte fra Tuborgfondet
Libysk ministerbesøg
Plantningsforeningernes
årsmøde
Dybpløjning i Skjern enge 
Gedhus plantage 
Dalgas’ Legat

Redaktør:
Hans Sigfred Knudsen

Hedeselskabets Tidsskrift 
udgår 8 gange årligt 
til medlemmer.

Medlemsbidraget er 
årligt mindst 20 kr. 
eller én gang for alle 
mindst 200 kr.

Signerede artikler i 
Hedeselskabets Tidsskrift 
udtrykker ikke nødven
digvis selskabets syns
punkter.

Tryk:
Nørhaven Bogtrykkeri a/s, 
Viborg.

Tidsskrift-redaktion 
og annonce-ekspedition:
Hedeselskabet,
Postbox 110, 8800 Viborg 
Telefon (06) 62 61 11.

Annoncepris: 1,50 kr./mm

Forsiden:
På et forsogsareal i 
Skjern enge er der ved 
dybpløjning og tilførsel 
af kalk opnået store mer
udbytter især i byg. Den 
viste hvedemark var ikke 
omfattet af forsøg. Trods 
1976-tørken gav den mak
simalt udbytte. Læs om 
forsøgene inde i Tids
skriftet.

Hedeselskabet er et 
rationelt og økonomisk 
redskab for staten
Hedeselskabet kan se tilbage på et virksomt og opmun
trende år, hvor selskabet fik overdraget mange og spæn
dende opgaver, sagde direktør K. Sandahl Skov i sin beret
ning ved Hedeselskabets årsmøde den 14. juni i Varde.

Trods restriktioner, mørke profetier og økonomiske van
skeligheder må vi regne med, at størstedelen af de danske 
jordressourcer fortsat skal udnyttes og anvendes til dyrk
ning af planter og træer.

Omfanget af Hedeselskabets fremtidige arbejde vil være 
afhængig af de erhvervsøkonomiske vilkår for landbrug og 
skovbrug, af statens støtte til erhvervsudviklingen og ikke 
mindst af statens interesse i fortsat at gøre brug af Hede
selskabet til varetagelse af en lang række opgaver, som i 
næsten alle andre lande er henlagt under statslige organer 
og styrelser. Og lad mig tilføje og understrege, at intet 
land mig bekendt kan undvære institutioner til varetagelse 
af de opgaver, vi arbejder med.

Vi mener, at Hedeselskabet er et rationelt og økonomisk 
redskab for staten, en opfattelse, der bl. a. bygger på, at vi 
kender forholdene i Vesteuropa ganske godt. Vi får jævn
ligt besøg af repræsentanter for disse landes statslige insti
tutioner, og de giver ofte udtryk for, at de godt kunne øn
ske at kopiere den form for vejledning og bistand, der va
retages gennem Hedeselskabet.

Vi mener, der kan fremlægges vægtige argumenter for, 
at den danske ordning er fordelagtig for staten og i god 
harmoni med dansk mentalitet og tradition. Ordningen 
har nu bestået i 105 år, og selskabet har nøje efterlevet 
lovgivningen og udført de opgaver, det blev anmodet om 
- og har jævnligt indkasseret en dybfølt, men i reglen usag-



lig kritik, for loyalt at påtage sig et nød
vendigt arbejde.

*

Hvis skovbruget fortsat skal udvikle 
sig frem mod en stadig større produk
tion, må der stilles faglig bistand til rå
dighed for skovejerne. Ganske vist vil 
den danske tømmerproduktion ikke kun
ne dække behovet, men hver splint, der 
produceres, vil spare valuta og fremme 
beskæftigelsen.

Selv om cellulosemarkedet er over
fyldt, har den svenske træindustri aftaget 
de udbudte mængder af dansk industri
træ. X den forbindelse kan rejses spørgs
målet, om det er nationaløkonomisk ri
meligt, at et råstoffattigt land som Dan
mark eksporterer betydelige mængder af 
industritræ. Men indtil videre kan dansk 
industri ikke aftage produktionen og 
vanskeligt konkurrere på prisen.

Det vil samfundsøkonomisk være for
delagtigt, at vore skove og plantager ud
nyttes på en rationel måde, og hertil kan 
Hedeselskabet nu og i fremtiden yde sit 
bidrag. I det ca. 67.000 ha store planta
geareal, selskabet detailadministrerer, vil 
produktionen blive mere end fordoblet i 
de næste 20-30 år. Efter dagspris vil den 
årlige produktion have en værdi af mere 
end 100 mill. kr.

Det må forudses, at der her i landet 
skal fornyes et læhegnssystem af 15.000- 
20.000 km’s længde for at beskytte de 
lette jorder mod vinderosion. - De nye 
trerækkede løvtræhegn vil være mere 
holdbare end hvidgranhegnene, men der 
må forudses en årlig udgift på omkring

10 mill kr. til fornyelser og udbygning.
*

På det landøkonomiske område ved vi, 
at ca. halvdelen af den dyrkede jord er 
drænet og fortsat skal detailafvandes, 
hvis den skal anvendes til rationel pro
duktion af forædlede landbrugsafgrøder. 
Det bestående dræningssystem skal hol
des vedlige og fornyes, og dertil kræves, 
at der i gennemsnit omdrænes 20.000 ha 
om året. Med dagsaktuelle priser en år
lig investering på ca. 150 mill. kr. Hertil 
kommer at landbruget har oparbejdet et 
efterslæb, fordi det i en årrække ikke har 
foretaget de nødvendige fornyelser af 
drænsystemerne.

Kostbare investeringer for landbruget 
ligger forude, hvis interessen for kunstig 
vanding fortsætter, og der er de nødven
dige vandmængder til rådighed. Mellem 
500.000 og 1 mill, ha er af en sådan bo
nitet, at kunstig vanding kan være renta
bel. Det vil være en stor og vedvarende 
kulturteknisk opgave at udbygge og for
ny disse anlæg, og der må forudses år
lige investeringer af størrelsesordenen 
100 til 150 mill. kr. på dette område.

Den politiske interesse for landvinding 
er beskeden, men der er endnu opgaver, 
der kan løses når og hvis, der opstår et 
politisk ønske om at inddrage disse jord
ressourcer til produktion. Op mod 
400.000 ha landbrugsjord er allerede 
kunstigt afvandet, og de tekniske anlæg i 
forbindelse hermed skal løbende udbyg
ges og fornyes. Det vil kræve årlige inve
steringer på 15-20 mill. kr.

Det kan derfor konkluderes, at hvis 
den danske jord fortsat skal anvendes til 
produktion, vil der fremdeles være brug 
for den bistand, Hedeselskabet kan yde.
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Planteskoler 

som følge af 

sandstorme

Den sædvanlige ekskursion umiddelbart ef
ter repræsentantskabsmødet, som i år var i 
Varde, havde Guldager som mål, og her 
fortalte planteskolebestyrer Ivar Nyholm 
om planteskolevirksomhed.

Hedeselskabets Centralplanteskole på Tvi- 
lum Skovgård ved Fårvang med filialer i 
Guldager og Skodborg råder over et areal 
på henholdsvis 45, 37 og 15 ha, i alt 97 ha, 
hvoraf 70 ha kan kunstigt vandes.

De 3 planteskoler havde tilsammen en 
omsætning på godt 6 mill. kr. i 1976-77. 
Der beskæftiges 75 ansatte, og der udbeta
les 3 mill. kr. i lønninger. Planteproduktio
nen er 7-8 mill. stk. fordelt på 180 arter. 
Planteskolerne er tilsluttet Herkomstkon
trollen med Skovfrø og -planter, og alle 
plantepartier kontrolleres og godkendes af 
Fællesudvalget for Fremavl og Sundheds
kontrol med Havebrugsplanter.

Det var i forbindelse med de ødelæggen
de sandstorme i foråret 1938 og oprettel
sen af beskæftigelsesforanstaltningen Det 
flyvende Korps, at spørgsmålet: Kan de 
nødvendige planter skaffes, og hvordan skal 
de fordeles, meldte sig. Problemet blev 
løst bl. a. ved oprettelsen af de nævnte 
planteskoler i årene 1939-49.

I Danmark er der 960 planteskoler, som 
råder over 2850 ha, Der fremstilles i alt 40 
mill, skovplanter, et betragteligt antal, så 
længe man ikke sammenligner med produk
tionen i de øvrige nordiske lande: Norge 
60-100, Sverige 400 og Finland 400 mill, 
stk.

4

3

Godsejer A. Oluf sen i samtale med skovri
der K. Brandt (t.v.) og planteskolebestyrer 
Ivar Nyholm, som talte om henholdsvis 
stiklingeformering og planteskoler.

I Guldager-programmet var også indlagt 
skovrider K. Brandt, Hedeselskabets skov
frøcentral Nr. Borup ved Skals. Hans ind
læg om stiklingeformering, et forædlings
arbejde, hvortil Arboretet i Hørsholm og 
Hedeselskabet har fået bevilget 42.100 kr. 
fra Tuborgfondet, bringes i koncentrat i en 
særskilt artikel.

Årsmødets skandinaviske gæst, professor 
Aug. Håkonsson, Uppsala, (t.h.) og repræ
sentantskabets formand, godsejer Chr. 
Mon rier-Pe tersen.

rs

v
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DDH Resultatfordeling 
samt

REGNSKABSÅR 74/75 75/76 76/77

tkr. tkr. tkr.

AFDELING^

PlantiiMgsafd. “23 346 327

Gru nd fo r bed ri ngsafd. 947 1541 2182

Kulturteknik afd. 989 677 1078

Laboratorium 28 -40 -74

Fæl lesadimnistratiøn -781 -824 -1177

Nedsættelse af statsrefusion -1103 -789 -1068

Afdelinger ialt 57 911 614
1: ■■ ■
! DDK’s egne virksomheder 2722 893 4053
|

4667
■ ' lr; " . ; ■■ ;■ : -

Hensat tit ferieneatré mm

Afskrivningsbelob ':T612,':-

Til selvfinansiering ialt

Investeringer ug 
pengebinding - netto

f remmedkapital - lån

mi - 1 iSSffiSr

i 4377,| ?5S,
2W -»

i

Beretnings- og regnskabsaflæggelsen på års
mødet i Varde var som en nyskabelse sup
pleret med lysbilleder. Lysbilledcrne om
fattede et antal fotos fra udvalgte aktivite
ter såsom okkerbekæmpelse og tørkeskade
de plantager. Desuden var der illustrationer

af regnskabstal, hvoraf to er gengivet her.

Illustrationen benævnt Resultat fur deling 
samt finansiering viser Hedeselskabets 
driftsresultater i de seneste 3 regnskabsår 
fordelt på afdelinger og egne virksomheder
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DDH Den samfundsøkonom, fordeling 
af DDH’s bruttoomsætning

TIL RAD1GHED=
Samlet omsætning incL moms

FORDELING:

Til leverandører
for varer og tjenesteydelser

Til medarbejdere
løn, pension m.m.
minus tilbageholdt kildeskat

Til det offentlige 
kildeskat, moms 
og ejendomsskat

Til sikring af selskabets fremtid 
afskrivninger og henlæggelser

Til lån- og kreditgivere

1976/77 

MILL. KR.

9M

pn øtnsa
krone

24 øre

43 “

:

22,9 25 -

:Vv5

0,5

90,3 100 ore

- egne plantager, planteskoler m.m. - samt 
tal for, i hvilket omfang Hedeselskabet er i 
stand til ved indtjente midler at finansiere 
investeringer i anlægsværdier og pengebin
ding i debitorer, varelagre m.v.

Illustrationen benævnt Den samfunds
økonomiske fordeling af Hedeselskabets 
bruttoomsætning - et såkaldt socialt regn
skab - er en redegørelse for anvendelsen 
af Hedeselskabets samlede omsætning.
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Moderniseret 

årsmøde i Varde

1978-årsmødet holdes i Vejle.

Ved Hedeselskabets årsmøde den 14. ju
ni i Varde blev beretningen forelagt af 
direktør K. Sandahl Skov i en lidt æn
dret form.

Med fotos, tavler og grafiske figurer 
som hjælpemidler illustreredes det dag
lige arbejde og det regnskabsmæssige re
sultat, så repræsentantskab og gæster fik 
en klar og overskuelig information om 
selskabets omfattende og mangesidige 
virksomhed. Direktørens kommentar til 
den allerede udsendte beretning bringes 
særskilt.

*

Årsmødet blev som sædvanligt ledet 
af repræsentantskabets formand, kam
merherre, godsejer Chr. Mourier-F eter- 
sen, Rugård, der åbnede forhandlingen 
med ønsket om, at staten i stigende om
fang vil give Hedeselskabet mulighed for 
at løse opgaver, hvormed det kan gavne 
landbruget, så det kan blive mere kon
kurrencedygtigt på verdensmarkedet. - 
De mange kunstige vandingsanlæg, som 
er anlagt de sidste par år, er et slående 
eksempel på, hvor hurtigt dansk land
brug er i stand til at indstille sig på nye 
produktionsskabende metoder. løvrigt 
fandt formanden, at tørkeskaderne i 
plantagerne står i skærende misforhold 
til den værdistigning på 100 pct., som 
den 16. almindelige vurdering vil med
føre. Formanden rettede en særlig tak til

Hedeselskabets mange medarbejdere for 
deres indsats i et særligt arbejdsfyldt år, 
hvor opgaverne ofte blev udført under 
vanskelige betingelser.

Formanden for Hedeselskabets besty
relse, direktør A. W. Nielsen, Køben
havn, gav forsamlingen en redegørelse 
for de planer, bestyrelsen arbejder med 
angående selskabets udflytning fra Vi
borgs centrum til mere rationelle og hen
sigtsmæssige omgivelser. Han understre
gede, at planerne endnu befinder sig på 
overvejelsernes stadium.

I tilslutning til direktørens gennem
gang af årsregnskabet for 1976-77, som 
blev sammenholdt med regnskabstallene 
fra 1975-76, udtalte direktør A. W. Niel
sen, at Hedeselskabets regnskab nu blev 
ført og aflagt i en form, der sikrede be
styrelsen indseende med, at de midler, 
der kom fra skatteborgerne til løsning af 
særligt pålagte opgaver inden for skov
brug og landbrug, blev forvaltet med den 
største omhu.

Han fremhævede, at de øvrige opgaver, 
som Hedeselskabet løser på eget initiativ, 
ikke modtager offentlig støtte, men tilsy
neladende - tværtimod - bidrog økono
misk til billiggørelse af de pålagte opga
ver.

Det foreliggende bilagsmateriale, her
under de nu anvendte timesedler over ud
ført arbejde, indicerer et deficit, der for 
et enkelt år udgjorde ca. 1 mill, kr., men 
tidsregistreringen og regnskabsaflæggel
sen er under stadig forbedring, og det vil 
i de kommende år blive muligt at vise 
forholdene med større nøjagtighed.

For så vidt landbrugsministeriet fast
holder at ville reducere sine vederlag til 
vejledning og bistand inden for land- og 
skovbrug, måtte Hedeselskabet, jvf. bud
getterne for de kommende to år, påregne
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at skulle yde et betydeligt tilskud af egne 
midler til denne del af virksomheden.

Hofjægermester, godsejer A. Olujsen, 
Quistrup, medlem af bestyrelsen og sel
skabets æresmedlem, berørte det samme 
emne og kaldte det en urimelig belast
ning af Hedeselskabets regnskab.

Proprietær E. Bach Andreasen, Had
sten, ønskede oplysning om de priser, 
der beregnes for projektering af vandings
anlæg.

Direktør K. Sandahl Skov oplyste, at 
det ikke er nogen lukrativ forretning for 
Hedeselskabet, da projektering af van
dingsanlæg kræver stor omhyggelighed. 
Det skylder man ejeren, og det forlanges 
af staten, som yder tilskud. Baseret på 
600 anlæg har honoraret andraget 3 pct. 
af det låneberettigede beløb. Hvis der 
forekommer ventetid i anlægsforløbet 
kan det enkeltvis eller i forening skyldes 
projektering, forsinket levering af mate
rialer og gangen gennem de tekniske for
valtninger.

Gårdejer Niels Olesen, Saltum, mente, 
man skulle overveje at modernisere He
deselskabets navn.

Gårdejer Agner Laursen, Ejstrupholm, 
bragte fornyelsen af læhegn på bane. Det 
var desuden hans opfattelse, at land
brugsproduktionen kunne fordobles ved 
mere effektiv vanding.

Afdelingschef, skovrider Søren Grosen, 
Hedeselskabet, sagde, at det for en gangs 
skyld ikke er penge, men planter, der 
mangles i læplantningsarbejdet. Først i 
efteråret 1978 vil der være tilstrækkeligt 
med planter.

Landsretssagfører Jacob Hald, Køben
havn, beklagede, at tallet på Hedeselska
bets medlemmer stagnerer.

Direktør K. Sandahl Skov, sagde, at 
bestræbelserne for at øge medlemstilgan-

✓

x
I skovriderboligens have i Guldager: Be
styrelsens formand, direktør A. W. Nielsen 
(t.h.) og proprietær E. Bach Andreasen.

gen vil blive aktiveret, når selskabets ad
ministration er ført over på EDB-anlæg. 

*
Årsmødedeltagerne blev budt velkom

men til Varde af borgmester Chr. Niel
sen, som gav et rids af den gamle køb
stads historie og takkede Hedeselskabet 
for mange års medvirken ved oplandets 
tilplantning og opdyrkning.

Samtlige valg til repræsentantskab og 
bestyrelse var genvalg.

Repræsentantskabet vedtog at holde 
årsmøde i Vejle i 1978.

Måske er det et spørgsmål om kemi, som 
professor Kjeld Rasmussen (t.v.) drøfter 
med direktør K. Sandahl Skov.

103



Det var ikke 

eventyr der 

berettedes om i 

Eventyrets Land

Men årsmødedeltagerne fik 
indtryk af en eventyrlig udvikling 
og høstede viden om spilde
vandsrensning, sandvandring 
og storlandbrug.

Hedeselskabet førte på årsmødets anden 
dag deltagerne ud i Eventyrets Land, 
som omfatter Ho, Oksby, Blåvand, Vejrs,

Grærup og Børsmose og dermed den 
vestlige del af Blåvandshuk kommune.

Naturindtrykkene fra hav, klit og he
de forekom eventyrlige, men ekskur
sionsemnerne var stærkt jordbundne og 
af denne verden. Det var nedsivningsan
læg for spildevand i sommerhusområder 
og sandvandringsproblemer på vestky
sten.

Men hvordan er betegnelsen Eventy
rets Land opstået om en egn, hvor jor
den er karrig, og hvor menneskene of
test levede et liv i nøjsomhed og spar
sommelighed?

Det skyldes forfatteren Thomas Lange 
(1829-87), som i sine første 11 leveår 
boede hos sin morbroder, der var præst 
i Ho. Disse år i den ensomme natur blev 
efter hans eget udsagn bestemmende for 
hele hans udvikling. Efter at have udgi
vet forskellige mindre skrifter skabte han
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Distriktsingeniør M. Høst-Madsen fortæller årsmødedeltagerne om sandvandring.
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Stemmesedler sendes separat
I nr. 3/1977 meddeltes angående valg til Hedeselskabets repræsentantskab, at 
stemmesedler udsendes sammen med dette nummer, julinummeret.

Da det er sket, at stemmesedler er faldet ud af Tidsskriftet, før de er kom- 
met medlemmerne i hænde, sendes de i år separat først i august som et 4-sidet 
nummer af Hedeselskabets Tidsskrift. Stemmesedlen er det sidste blad, som 
kan klippes af og returneres til Hedeselskabets Hovedkontor.

med bogen Eventyrets Land fra 1865 et 
ejendommeligt og ægte digterisk værk, 
hvori han betragter naturen som et le
vende sjælfyldt hele, der påvirker men
nesket, så det føler sig som en del deraf 
og kommer til at stå ufrit.

Udtrykket Eventyrets Land er natur
ligvis ud fra en nutidig merkantil tanke
gang forlængst blevet lokkemad på loka
le turistbrochurers omslag.

Blåvandshuk kommune har 40 km 
vestkystlinje og tiltrækker derfor mange 
sommerturister, hvorved det lokale ind
byggerantal på 3400 forøges med 20.000 
i sommermånederne.

Udviklingen, især den trafikmæssige, 
som er forudsætningen for den store in
vasion, kunne naturligvis ikke forudses 
for 100 år siden, men pastor Fr. Asklund 
henfalder i sine Beretninger fra 1888 i 
nogle betragtninger, som han - heldigvis 
kan man næsten sige - ikke kunne ane 
rækkevidden af. - Han skriver, at „det 
er iøvrigt ikke umuligt, at særligt Blåvand 
med tiden vil få betydning som badested, 
hvortil det egner sig ganske fortrinligt".

Det eksplosive pres på sommerhusom
råder i Blåvandshuk kommune kan be
lyses ved, at der i 1910 var 4 sommer
huse, 1940: 50, 1965: 400, 1973: 1000 
og i 1977: 2500. Med godkendte arealer 
svarende til 5000 grunde menes efter
spørgslen at være dækket 12-14 år frem.

Ejerforholdet til kommunens 22.300 
ha er specielt. Staten ejer i form af klit
plantager 6600 ha, militære områder ud
gør 6100 ha, og ved køb af Skallingen 
besidder Miljøstyrelsen 1150 ha.

Som andre steder, hvor mennesker 
koncentreres, har også sommerhusområ
derne fået problemet med afledning af 
spildevand ind på livet.

Ved vestkysten benyttes næsten ude
lukkende nedsivningsanlæg, der kun ko
ster en tredjedel af, hvad der i alminde
lighed skal betales for en traditionel 
kloakering.

Ikke kun fordi det er billigere, men 
også for måske at kunne friholde vand
løb og søer for spildevand, er der en sti
gende interesse for at udnytte jorden 
som modtager af spildevand. For at få 
kendskab til jordens evne til at nedbryde 
spildevandet har Hedeselskabet på Mil-
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jøstyrelsens foranledning anlagt forsøg i 
Blåvand.

Distriktsingeniør M. Høst-Madsen, in
geniør P. Vind og forsøgsleder Viggo 
Larsen, Hedeselskabet, fortalte årsmøde
deltagerne om metoder og resultater, 
hvoraf det fremgik, at nedsivningsanlæg 
sandsynligvis vil være en tilfredsstillende 
løsning på spildevandsproblemet i områ
der med egnede jordbundsforhold.

Baseret på undersøgelser i Blåvand 
fremgår det, at spildevand undergår en 
biologisk og kemisk nedbrydning under
vejs fra sivedræn til grundvand. Vand
prøver taget 2,5 meter fra sivedræn var 
så rene, at de kunne drikkes. Og spilde
vandets vandring mod havet er langsom, 
ca. 25 meter om året.

*

Ved Blåvand fyr hørte deltagerne om 
sandmaterialernes vandring langs vest

kysten. Omkring selve Blåvandshuk er 
sydkysten i de sidste 175 år veget 600 
meter, mens nordkysten har skudt sig 
250 meter mod vest. - Høfdebygning har 
både en positiv og negativ virkning. 
Ovenfor sker der sandaflejring, men hvor 
høfderækken ophører, sker der nedbryd
ning af kysten.

For besejlingen af Esbjerg Grådyb er 
sandvandringen et stort problem, og om
kostningerne ved oprensning af sand an
drager på årsbasis millionbeløb.

*

På vej mod Fiil Sø passeredes slugten 
fra Grærup til Kærgård. Den blev i 1962 
grundforbedret af Hedeselskabets di
striktskontor i Varde, men næsten samti
dig blev arealet beslaglagt af militæret. 
Lodsejerne fik dog lov til at dyrke i det 
i nogle år og høstede foldudbytter på 30 
mod forhen 10-15.

Fiil Sø var ekskursionens sidste mål. 
Flankeret af mejetærskere og traktorer 
sat i lige geledder samlede aktieselska
bets formand, godsejer A. Olufsen, Qui- 
strup, gæsterne i maskinhallen og fortal
te spændende træk fra Fiil Sø-landbru
gets dramatiske fortid og frem til en me
re harmonisk og givtig nutid, hvor bl. a. 
Hedeselskabet har bidraget til, at dyrk
ningssikkerheden på det store landbrug 
er næsten 100 procent.

Senere var der rundtur på de dyrkede 
1435 ha, hvor afgrøderne tegnede loven
de. I Hedeselskabets Tidsskrift nr. 4/1973 
er en omtale af Fiil Sø i anledning af 
125 året for aktieselskabets erhvervelse 
af Henne Mølle og dermed også søarea
let. - Årsmødets afslutning fandt sted på 
Ovtrup hotel.
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Bog om træer 
i Nordeuropa

Hvor ofte har det ikke ærgret mange af os, 
når vi i naturen på en villavej, i en park 
eller have har opdaget et træ, som vi ikke 
kender, og som ikke er med i de alminde
ligt brugte transportable håndbøger. Det 
synes umuligt at fremstille en anvendelig 
felthåndbog, som indeholder de mange ar
ter og varieteter.

Med Træer i Nordeuropa af Alan Mit
chell, oversat af Søren Ødum, er der præ
steret det kunststykke at medtage den store 
hovedpart af de træer, man træffer i Nord
europa, og på så overskuelig måde, at det 
for den, der er vant til at anvende botani
ske håndbøger, er let at finde frem til det 
ønskede plantenavn.

*

For at kunne benytte bogen rigtigt er 
det nødvendigt at gennemlæse de indleden
de 23 sider, hvor forfatteren indgående for
tæller om træernes vækst, alder, højde og 
blomstring og gør rede for, hvordan bogen 
skal bruges. Han gør også opmærksom på, 
at dette at lære træerne at kende er en 
fremadskridende proces, som aldrig får en
de. I starten er man i vildrede med Thuja 
og Cypres, som man ikke kan kende fra 
hinanden. Senere bliver det lettere, og snart 
kan man på afstand bestemme et træ.

Foran hver planteslægt findes en nøgle, 
som er udmærket anvendelig, og som sva
rer til almindelig anvendte botaniske nøg
ler. Derimod finder jeg det tvivlsomt, om 
de i begyndelsen af bogen anførte indde
linger af planter efter bladform, stamme- 
form, hængende vækst kan være til nogen 
værdi.

Sammenligner man bogen med original
udgaven, finder man nogle afvigelser. Et 
absolut plus er det, at Ødum har forsynet 
den danske udgave med indeks, som inde
holder både danske og latinske navne. Den 
engelske udgave mangler de latinske og gør 
den dermed ret utilgængelig.

I oversigten over Træsamlinger med of
fentlig adgang gør Ødum opmærksom på 
flere end nævnt i den engelske udgave, bl. a. 
mange østeuropæiske.

*

En stor mangel ved bogen er, at buske 
ikke er medtaget. Et træ defineres som en 
vedplante, der normalt vokser til med en 
enkelt stamme og opnår en højde på mindst 
6 meter. Men grænsen er ikke skarp. Has
sel er således erklæret for et træ. Men bu
skene savnes meget. Derfor er glæden stor, 
da Prunus spinosa dukker op i registret - 
men kort, for det viser sig, at teksten ikke 
indeholder noget om denne plante.

Anvendelsen af betegnelserne fastigiata 
og laciniata støder mig lidt. Og så mangler 
der en del plantearter bl. a. Populus robu
sta, Sorbus latifolia, Salix viminalis (S. cine- 
ria er med).

Bogen, der er forsynet med 40 farvetav- 
ler og 650 tegninger, kan anbefales til den, 
der ønsker at kende de planter, han eller 
hun træffer på i Danmark såvel som i det 
meste af Europa. En handy opslagsbog, som 
kan medbringes i marken.

Ivar Nyholm.

Dødsfald
Den 27. juni døde konsulent Anker Kilde
gård Andersen, Hedeselskabet i Slagelse, 
pludselig i en alder af 60 år.

A. Kildegård Andersen fik det meste af 
sit virke som grundforbedringskonsulent i 
Ringstedegnens Landboforening, hvor han 
var ansat i mere end 25 år. Da foreningen 
i 1971 ønskede at afvikle grundforbedrin
gen, blev han ansat på Hedeselskabets di
striktskontor i Slagelse.

I de mange år havde A. Kildegård An
dersen fået et indgående kendskab til den 
egn og de mennesker, hvis problemer han 
var med til at løse, og hans store erfaring 
og arbejdsevne tillige med et venligt væsen 
gjorde ham respekteret og afholdt.

/. D. Sørensen.
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Væksthustype til tågeformering af stiklinger af rødgran og sitkagran. (fot. H. Roulund).

Arbejdet med 
træforædling 
støttes af 
Tuborgfondet
Medfører intensivering af 
arbejdet med stiklingeformering 
af rødgran og sitkagran.

Landbohøjskolens Arboret og Det danske 
Hedeselskab har efter fælles ansøgning 
modtaget et beløb på 42.100 kr. fra Tu
borgfondet som støtte til det igangværende 
udviklingsarbejde med stiklingeformering 
af forædlet materiale af rødgran og sitka
gran.

Det modtagne beløb skal anvendes til 
opførelse af et tågeformerings væksthus - 
af type som vist på billedet - i plantagen 
C. E. Flensborg. Væksthuset skal i forbin
delse med disponible arealer i plantagen 
bruges til etablering af formeringskvarterer 
af udvalgt rødgran- og sitkagranmateriale 
og herved være et led i en udvidelse af det 
løbende samarbejde mellem Skovtræforæd-
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Stiklinger af rødgran ca. 21D måned efter stikling i væksthus. Disse stiklinger vil være 
egnede til udprikling på friland i august måned i indeværende år og til udplantning på 
blivestedet 2 år senere, (fot. H. Roulund).
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lingen ved Arboretet og Hedeselskabets 
Skovfrøcentral.

Indtil nu har Skovtræforædlingen ved 
Arboretet arbejdet på forsøgsbasis med ud
vikling af metoder og med første gangs ud
valg af klonmateriale. I dette arbejde har 
kapaciteten været en begrænsende faktor, 
som nu vil blive betydeligt udvidet ved He
deselskabets medvirken.

I fremtiden vil Arboretets opgave fortsat 
blive en forsøgsmæssig afprøvning af det 
indgående klonmateriale, medens Hedesel
skabet ved løbende at holde sig underrettet 
om Arboretets forsøgsresultater skal mu
liggøre en senere praktisk anvendelse af

stiklingeplanter ved hurtigt at etablere for
meringskvarterer i passende omfang af
hængig af de opnåede forsøgsresultater.

Udover dette samarbejde vil Hedeselska
bet få lejlighed til at iværksætte program
mer af særlig interesse for hedeskovbruget, 
bl. a. ved udnyttelse af de omfattende klon
samlinger, der allerede er etableret i plan
tagen C. E. Flensborg.

Som eksempel på et projekt, der allerede 
er startet, og som måske meget hurtigt vil 
kunne give praktiske resultater af betydelig 
økonomisk interesse, kan nævnes udvalg af 
sent udspringende juletræstyper af rødgran.

K. Brandt.

Minister-besøg 
fra Libyen

Libyens minister for landbrugsudvikling, 
Abdul Majid Algaoud, var i juni på besøg 
i Danmark, hvor han bl. a. havde en for
handling med statsminister Anker Jørgen
sen og udenrigsminister K. B. Andersen.

Der blev også tid til et besøg i Jylland, 
men da programmet var stramt, blev mini
steren og hans følge transporteret med he
likopter. Med opstigning fra Holstebro he- 
lioport og ledsaget af distriktsingeniør M. 
Høst-Madsen og skovrider P. F. Tøttrup 
fra Hedeselskabet fik ministeren et ønske 
om at se de kultiverede Skjern enge og He
deselskabets Centralplanteskole Tvilurn 
Skovgård i Fårvang opfyldt. I

I de arabiske Middelhavs-lande er der en 
betydelig interesse for at blive delagtiggjort 
i, hvordan Hedeselskabet dyrker og udvik
ler skovplanter. Også beretningen om til
plantningen af de jyske heder lyttes der til 
med opmærksomhed, da erfaringer herfra 
måske kan overføres til anlæg af grønne

områder i afrikanske og mellemøstlige ør
kenlandskaber.

På billedet forklarer planteskolebestyrer 
Ivar Nyholm den libyske landbrugsminister 
noget om plantevækst. Til venstre skovri
der P. F. Tøttrup og bagest skimtes di
striktsingeniør M. Høst-Madsen.
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Alle interesser 
for læplantning 
samlet i én 
organisation

De samvirkende Plantnings- 
foreninger opløst efter 75 års 
indsats, men lokalforeningerne 
arbejder videre i den nye 
struktur.

Jubilæum, opløsning og nydannelse var 
væsentlige ingredienser ved De samvir
kende Plantningsforeningers årsmøde den 
27. maj på Kongenshus Hotel.

Foreningerne nåede at fylde 75 år og 
var jubilar, indtil punkt 6 på dagsorde
nen, Opløsning af De samvirkende Plant
ningsforeninger, var vedtaget med 29 
stemmer ud af 33 afgivne.

Men det blev stærkt fremhævet på mø
det, at de lokale plantningsforeningers 
virksomhed fortsætter, så længe medlem
merne ønsker det, idet den videreføres i 
nydannelsen, som blev vedtaget ved års
mødet: Regionsudvalg for Læplantning, 

,« der som overbygning får Fællesudvalget 
for læplantning.

*

Med 210 deltagere blev årsmødet et 
af de største i De samvirkende Plant
ningsforeningers historie. Formanden, 
gårdejer Johs. Calø, Bevtoft, understre

gede, at den nye struktur vil give plant
ningssagen mere slagkraft. De nye kol
lektive læhegn er begyndt at lyse op i 
landskabet og ændre dets karakter. Det 
havde han observeret på vej til årsmø
det. Og han komplimenterede de bevil
gende myndigheder for deres voksende 
forståelse for plantningssagen.

Johs. Calø rettede en særlig tak til He
deselskabet for nært samarbejde gennem 
de mange år og påpegede som sønder
jyde selskabets indsats i hans landsdel, 
hvor det var med til at genoprette, hvad 
der var blevet forsømt under 56 års 
fremmedherredømme.

Under debatten nævnte gårdejer K. 
Skov Olesen, Hammerum, at der er et 
misforhold mellem den store arbejdsløs
hed og det store arbejde, der venter på at 
blive udført i småplantager og læhegn. I 
30’erne gjorde de arbejdsløse en bemær
kelsesværdig indsats ved plantning og 
rydning. Men måske er vi i dag så stiv
net i fagforeninger, at noget tilsvarende 
ikke lader sig realisere.

Afdelingschef, skovrider Søren Grosen, 
Hedeselskabet, oplyste, at Hedeselskabet 
har gjort Landbrugsministeriet opmærk
som på de nævnte opgaver og foreslået, 
at der gives et tilskud til bl. a. gennem
hugn ing i småplantager på 8 mill. kr. år
ligt i 5 år.

*

I sin beretning omtalte Søren Grosen 
især læplantningen. Før der skal plantes 
i efteråret 1977 og i foråret 1.978 er det 
nødvendigt at opstille et realistisk bud
get, idet der ikke er noget sikkerhedsnet 
under bevillingerne, hvori uforudsete ud
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gifter kan opfanges. For de to plantesæ- 
soner er afgiften pr. plante derfor sat op 
fra 1,80 kr. til 2,25 kr., en væsentlig stig
ning, der hæver lodsejernes andel i de 3- 
rækkede løvtræhegn til næsten 7000 kr. 
pr. km.

For første gang i mange år er der pen
ge nok til læplantningsarbejdet, og inter
essen for at plante er nærmest overvæl
dende. Men nu mangler vi planter. Da 
den nye læplantningslov var i hus, udfol
dede Hedeselskabet store anstrengelser 
for at fremskaffe flest mulige planter, 
men den tørre 1976-sommer skabte pro
blemer. Trods vanding gik mange planter 
ud, og de overlevende voksede for lidt. 
I bedste fald vil der først være en til
fredsstillende planteforsyning i 1979-80.

En del lodsejere finder det urimeligt, 
at de skal betale det samme for at få

plantet kollektivt læhegn på bar mark 
som naboen, der forud får foretaget en 
bekostelig rydning af et gammelt hvid- 
granhegn. Begrundelsen er at finde i det 
betydelige statstilskud til disse specielle 
plantninger, hvormed der ikke sigtes på 
at få plantet læ for den enkelte landejen
dom, men læ for et større sammenhæn
gende område, egnslæ.

Formanden for strukturudvalget, gård
ejer Holger Vesterager, Grindsted, fore
lagde vedtægterne for Regionsudvalg for 
Læplantning og for Fællesudvalget for 
Læplantning. De blev som nævnt ved
taget.

Krøiers legat blev i år tildelt Anna og 
Mogens Mølbæk, Vesløs, og Anna og 
Oskar Sørensen, Als, Østjylland, fik 
overrakt plantningsforeningernes sølvbæ
ger.
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Johs. Calø overrækker Krøiers legat til Anna og Mogens Mølbæk, Vesløs, og siddende 
ses Anna og Oskar Sørensen, Als, Østjylland, som har modtaget plantningsforeningernes 
sølvbæger.
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Forsøgsudvalget på ekskursion
Medlemmer af Hedeselskabets Forsøgs- og Forskningsudvalg havde ved en ekskur
sion den 13. juni lejlighed til at studere en række udlagte forsøg.

I Haunstrup brunkulsleje er der omfattende neutraliserings- og planeringsarbej
der i gang, og i Lyngvig blev spildevandet fra en stor campingplads sprøjtet ud på 
græsarealer. Af hensyn til eventuel forurening blev græsset tørret til piller.

I Skjern enge var der forsøg, som har vist store merudbytter især i byg efter 
dybpløjning og kalkning, og i en følgende artikel skriver videnskabelig assistent Th. 
Jessen, Borris, om emnet, som har speciel interesse for engenes lodsejere.

Hedeselskabet i Varde har projekteret og haft tilsyn med idrætsanlæg og dyr
skueplads i Varde. Udvalgets medlemmer beundrede det fine græstæppe og fatte
de særlig interesse for en speciel fodboldbane, som kan træde i stedet for grusba
ner, der er dyrere at anlægge og vedligeholde. Den pågældende bane er græsklædt 
og mere behagelig at spille på end en grusbane. Tekniske udvalg fra andre byer 
har studeret banen og overvejer tilsvarende anlæg.

Dybpløjning 
i Skjernenge 
gav store 
merudbytter
Kan der opnås større 
dyrkningssikkerhed ved dyb
pløjning af klægjordsarealer?

Af vid. ass. Th. Jessen,
Statens Forsøgsstation, Borris.

Det første årti er gået, siden almindelig 
agerdyrkning blev indledt på de vidtstrakte 
arealer i Skjernådalen. År efter år er store 
udbytter hentet hjem fra de af vandede 
arealer. Dyrkningssikkerheden har generelt

været stor, når der ved valg af planteart er 
taget behørigt hensyn til den foreliggende 
jordtype og dens kemiske og fysiske til
stand.

Af Statens Planteavlsforsøg er opdyrk
ningen af Skjernenge fulgt på nærmeste 
hold med det sigte at kunne fremlægge 
forsøgsresultater til vejledning for praksis. 
Til dette formål er af Hedeselskabet i 1963 
etableret to forsøgsarealer - et på ret kalk
rig lavmosetørve i Ånum og ét på klæg
jord i Stauning, hvor størstedelen af area
lerne er stillet til rådighed for Statens For
søgsstation i Borris. Efter ti års dyrkning 
blev forsøgene på lavmosearealet i Ånum 
indstillet i 1973. Resultater herfra er publi
ceret i 1114. beretning i Tidsskriftet for 
Planteavl (77:547-567). Heri konkluderes, 
at der ved dyrkning af denne jordtype i 
videst mulig omfang bør tages hensyn til 
denne jordtypes specielle dynamiske for
hold overfor kalk, næringsstoffer og jord
behandling.

På klægjordsarealet i Stauning fortsætter 
forsøgsarbejdet udover den første tiårige 
periode efter de hidtidige planer, som om
fatter tilførsel af kalk, gips og kvælstof. Fo
reløbige resultater for perioden 1963-68 er
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Th. Jessen gør rede for forsøgene. Fra højre lytter blandt andre professor Aug. Håkons- 
son, Uppsala, professor H. C. Aslyng, forsøgschef S. Elsnab Olesen og professor N. J. 
Dahl.

publiceret i 886. beretning i Tidsskrift for 
Planteavl (74:130-144).

Med udvidet forsøgsperiode får arbejdet 
herefter karakter af en langtidsopgave, et 
forhold, som er skønnet påkrævet til belys
ning af de ændringer i dyrkningsforholde
ne, som er sket på grund af selve jordpro
filens afvanding, men også på grund af 
den dyrkning og jordbehandling, der er sket 
gennem årene, og som fremover vil ske i 
takt med udnyttelsen af arealerne.

Jorden på forsøgsarealet er klægjord med 
underliggende tørv. Det har længe været er

kendt, at afgrøderne som følge af begræn
set roddybde lider af vandmangel i perioder 
med ringe nedbør.

Som det fremgår af nedenstående over
sigt over jordens profil og kemiske forhold 
forekommer reaktionstal på under 4 i brak
vandstørven, som i 35 cm dybde ligger un
der den iøvrigt struktur- og dyrkningsven
lige overjord.

Rodundersøgelser har vist, at der for 
bygs vedkommende ikke findes større rod
dybde en 35 cm. Selv om der ikke kan ses 
bort fra, at der er sket nogen udnyttelse af

Dybde, cm

Pct. fordeling 1976

grovsand finsand silt ler org. M. Rt pct. pyrit

0-20 13 24 33 20 10 6,9
20-35 14 19 31 24 12 6,6 -

derunder tørv — - - 3,9 0,07
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kapillært vand fra den altid fugtige og til
dels vandmættede tørvejord, så har den ka- 
pillære vandtransport fra tørvelaget til 
overjordens klæglag ikke været tilstrække
lig til at frembringe en tilfredsstillende af
grøde. Især har byg været præget af vand
mangel under tørkeperioder.

Når havre har klaret sig bedre, skyldes 
det denne afgrødes større tolerance over for 
surhed i jordbunden. Samstemmende her
med er også fundet havrerødder i større 
dybde end hos byg. Modsat trues dyrk
ningssikkerheden her af iagttaget angreb af 
havrenematoder, ligesom faren for infiltra
tion med flyvehavre er en faktor, der må 
regnes med. I stigende grad dyrkes der da 
også med godt resultat hvede og raps på 
dertil egnede arealer.

*

På forsøgsarealet i Stauning er spørgsmå
let om øget dyrkningssikkerhed, som især 
vil komme byg til gode, taget op til belys
ning, al den stund det drejer sig om ret 
vidtstrakte arealer i området, der har sam
me profilopbygning, som det omtalte.

Ved afvandingen i 1963 fandtes i brak
vandstørven i 35 cm dybde og nedefter på 
forsøgsarealet ca. 5 vægtprocent pyrit. Ef
ter vandstandssænkning og efter 13 års 
dyrkning fandtes i 1976 kun 0.07 pct. Py- 
ritiltningen har i årenes løb været næsten 
fuldstændig.

På dette grundlag er der i foråret 1976 
på en del af forsøgsarealet gennemført dyb
pløjning til 55 cm. Herved er ca. 20 cm 
tørv blandet op i klæglaget med det formål, 
at skabe forudsætninger for større roddyb
de og bedre kapillær vandforsyning fra un
dergrunden op i de øverste jordlag. Samti
dig med pløjningen er i hver fure på fure
siden og i bunden tilført følgende mængder 
kalk: 0, 30 og 60 t ha.

Efter dybpløjning er yderlig som grund
kalkning tilført 15 t CaCOg pr. ha, så der i 
alt er tale om følgende kalkmængder: 15, 
45 og 75 t CaCO:j pr. ha. Efter gennem
ført pløjning og kalkning er arealet tilsået 
med havre og byg.

I relation til udbytteniveauet ved normal 
pløjning, som årligt gennemføres i ca. 18 
cm dybde, er i 1976 opnået følgende mer
udbytter for dybpløjning og kalkning:

Pct. merudbytte

Udbytte
niveau

for dybpløjning og
t C&CO3

kalkning

normal pløjn. 15 45 75

havre 48,2 11 16 26
byg 35,4 55 71 75

Det ses, at der i begge afgrøder, men 
især og overvældende i byg, er opnået store 
merudbytter for den gennemførte forsøgs
behandling. Ved tensiometermålinger og 
ved rodundersøgelser er vist, at der ved 
dybpløjning og kalkning er skabt basis for 
rodudvikling af byg helt ned til furebun
den.

*

Det må erkendes, at de overvældende 
merudbytter skal vurderes i relation til de 
ekstremt tørre vækstvilkår, som var her
skende i sommeren 1976, hvor nedbørsun
derskuddet på forsøgsarealet i månederne 
april-juli var i alt ca. 250 mm. Der kan 
dog næppe herske nogen tvivl om, at der på 
visse lagdelte klægjordsarealer i nævnte om
råde kan opnås større dyrkningssikkerhed 
ved dybpløjning.

Som ved al planlagt dybpløjning bør der 
i hvert tilfælde foretages en grundig under
søgelse af profilens tekstur og af de kemi
ske forhold i undergrunden især med hen
syn til eventuel pyritindhold i de lag, som 
ved pløjning måtte bringes frem til over
fladen. Findes her betydelige mængder py
rit og ilteligt svovl, vil disse, når de bringes 
frem til overfladen og iltes, kunne medføre 
misvækst i stedet for en tilsigtet øget dyrk
ningssikkerhed.

Kollokvium i Uppsala
Den 19.-21. september holdes i Uppsala et 
kollokvium med emnet Hvorledes påvirker 
jordbruget vort grundvand. Kollokviet ar
rangeres af Vattenvårdskomiteen under 
Nordiske Jordbrugsforskeres Forening, sek
tion VIII, kulturteknik. Nærmere oplysnin
ger kan fås ved henvendelse til Viggo Lar
sen, Hedeselskabet, Viborg.
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Gedhus plantage 

blev anlagt af 

tugthusfanger

I løbet af et halvt hundrede år indtil 1951 
tilplantede danske tugthusfanger 1400 ha 
af den jyske hede.

En af de plantager, som blev rejst ved 
fangernes indsats, er Gedhus sydvest for 
Karup. Den fik deltagerne i De samvirken
de Plantningsforeningers årsmøde den 27. 
maj lejlighed til at se, og skovrider Jørgen 
Lundberg, Hørbylunde, fortalte følgende 
om den:

Fra venstre formanden for strukturudval
get, gårdejer Holger Vesterager, Grindsted, 
skovrider C. Philipsen, Guldager, og gård
ejer Johs. Calø, Bevtoft, den sidste formand 
for De samvirkende Plantningsforeninger.

22 fanger og 2 fangevogtere i Gedhus sov 
på loftet under det skrå tag.

Gedhus plantage er blandt de større pri
vate hedeplantager med et totalareal på 
830 ha, hvoraf 752 er bevokset. Plantnings
selskabet Steen Blicher, der ejer Gedhus 
plantage, blev stiftet i 1898 på initiativ af 
Chr. Dalgas og en række af Hedeselska
bets venner med kendte navne som hofjæ
germester Mourier-Petersen, grosserer Hol
ger Petersen og professor Oppermann.

Det blev straks vedtaget at købe 1350 
tdr. land ved Gedhus og ca. 1000 tdr. land 
ved Øster Lem i Vestjylland og give de to 
påtænkte plantager navnene Gedhus Plan
tage og Mourier-Petersens plantage. De 
1350 tdr. land på Karup hedeflade eller Al
heden, som den kaldes, kostede 14.000 kr. 
Her begyndte plantningen i 1898 samtidig 
med, at en søn af den navnkundige Mads 
Holt i Påbøl, Ferdinand Holt, blev ansat 
som plantør.

*

Da tilplantningen begyndte, var Karup 
hedefladen og navnlig den del, der lå mel
lem Sunds og Karup Å, et meget tyndt be
folket område. Det betød, at det var småt 
med arbejdskraften, men det stod man ik
ke uforberedt overfor. Allerede i 1891 hav
de Enrico Dalgas i et foredrag for fæng-

* «

11**111
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selsselskabet udkastet den tanke at anvende 
tugthusfanger i plantningsarbejdet på heder
ne. Chr. Dalgas arbejdede videre med tan
ken, og i 1899 blev der truffet en overens
komst med straffeanstalten i Horsens. I au
gust samme år ankom de første 15 fanger 
med fængselsfunktionærer, der alle ind
kvarteredes i det gamle Gedhus.

Fangerne havde selv udtalt ønske om at 
deltage i hedetilplantningen, men trods in
teresse og flid havde de til at begynde med 
vanskeligt ved at nå et tilfredsstillende ar
bejdsresultat på grund af den genstridige 
hedejord.

Det første år anvendtes fangearbejdskraf- 
ten næsten udelukkende til gravning af 
plantehuller i den rå hede, men belært af 
de ugunstige resultater gik man over til at 
pløje furer og lade fangerne gennemgrave 
furebunden, og nu blev resultatet så til
fredsstillende, at fængselsinspektøren kald
te fangernes indsats for rosværdig.

Indsatsen af fanger blev derfor fortsat de 
kommende år, og også andre steder - i 
Mourier-Petersens plantage, Dejbjerg plan
tage og i plantagerne omkring Flyndersø - 
oprettedes hedekolonier for fanger som et

fast led i Horsens Straffeanstalts virksom
hed.

I 1909 skriver Chr. Dalgas følgende lille 
rapport i Hedeselskabets Tidsskrift: „De 
første 15 Straffefanger rykkede ud paa He
den i 1899, hvor de bleve beskæftiget med 
at grave Huller og Render. Der blev fra 
Straffeanstaltens Side lagt Vægt paa som 
ønskeligt, at det var strengt Arbejde, Fan
gerne kom til; men samtidig have Fanger
ne dog været meget glade over Arbejdet og 
den dermed følgende forholdsvise Frihed. 
De have holdt indbyrdes Justits, for at det 
paa denne Maade givne Gode ikke skulde 
forspildes, og i de forløbne Aar er der kun 
forefaldet ganske enkelte Forsøg paa Und
vigelse. I disse ganske enkelte Tilfælde er 
Fangerne atter straks blevet paagrebne“.

Fangernes arbejde i plantagen ophørte 
midlertidigt med besættelsen i 1940, blev 
genoptaget i 1945, men sluttede derefter 
endeligt i 1951. Allerede tidligt i besættel
sesåret begyndte tyskerne at anlægge Ka
rup flyveplads umiddelbart nord for plan
tagen, og de anmodede formelt om at få 
overladt en del af Gedhus plantage. Det 
lykkedes i første omgang Hedeselskabets 
direktør C. E. Flensborg at begrænse ekspro-

Fangerne graver plantehuller. Til højre i mørkt tøj Ferdinand Holt og midt i 
billedet inspektør Backe.
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priationen til 55 ha, men i 1943 beslaglagde 
tyskerne yderligere 180 ha.

Staten beholdt efter krigen de arealer, 
som tyskerne havde beslaglagt, og det lyk
kedes i stedet selskabet at erhverve ca. 185 
ha hedeareal fra Myremalm plantage, som 
ejedes af Henrik Dalgas. Arealet blev til
plantet i årene 1955-66, og plantagearea
lerne blev yderligere udvidet ved køb af to 
mindre landbrugsejendomme, Bukhus og 
Nørrekjær, med henholdsvis 22 og 34 ha, 
samt et jordareal på 44 ha.

Fanger på vej gennem heden til dagens ar
bejde.

i n1 Ci
Cl

Vi,, i-Jte
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E. M. Dalgas’ 
Mindelegat
Hedeselskabets bestyrelse har igen i år ud
delt portioner af E. M. Dalgas’ Mindelegat, 
der gives som påskønnelse for fortjenstfuld 
indsats vedrørende plantning eller jordfor
bedring.

Johannes Bertelsen, Struer, der siden 
1945 har været konsulent for Det jyske Ha
veselskab, har i særlig grad interesseret sig 
for og arbejdet med læplantning ved gårde 
og huse, hvis haver lå udsat for stærk vind- 
påvirkning. Desuden har J. Bertelsen med
virket ved iagttagelsesplantninger på udsat
te steder i Hanstholm kommune og været 
rådgiver for andre kommuner og offentlige 
institutioner ved beplantning og anlæg.

Bodil og Jørgen Appel, Fjerritslev, over
tog i 1952 en forsømt hedelod på 11 tønder 
land. Ved hårdt og slidsomt arbejde og ved 
yderligere køb af jord har de nu 30 tønder 
land under plov, som er drænet og kalket. 
Læhegn er plantet og holdt i så fin stand, 
at Appels har fået præmie for det. Bygnin
gerne er blevet fornyet, og i stalden står 18 
gode jerseykøer plus opdræt og en velplejet 
svinebesætning. I legatansøgningen bemær
kes, at Jørgen Appel ikke har haft ferie el
ler en hel fridag i de sidste 25 år.

Ledelsen for ejendommen Frederikshøj

på Løjtland, som ejes af de sønderjyske 
FDF/FPF-kredse, vil bruge deres legatpor
tion til pleje og nyplantning i et skovparti 
på det 30.000 m2 store areal, der hører til 
Frederikshøj. Op til en snes mand har stil
let deres arbejdskraft til rådighed og brugt 
adskillige weekends til at tynde ud og fjerne 
udgåede træer. Ejendommen, der også skal 
tjene som lejrskole, kan rumme 48 børn og 
6 ledere.

Frøkildeudvalget
Begyndelsen til et landskab hedder en tryk
sag, som Frøkildeudvalget med sekretariat 
på Statens Forsøgsstation i Hornum har ud
sendt.

Udvalgets mål er at medvirke til, at der 
produceres og anvendes sunde, klimastærke 
træer og buske til landskabs-plantning, og 
det sker bl. a. ved

at samle og formidle erfaringer med plan
ter,
at medvirke til at udvælge og eventuelt 
kåre dyrkningssikre planter, 
at medvirke til at etablere frøavls-be
voksninger og
at medvirke til at formidle frø og planter 
fra egnede frøkilder eller frøavls-bevoks
ninger.
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Betalte bad 
med hedejord
Klit- og hedelandskaber nær Vesterhavet har 
især lagt ryg til jordprisernes himmelflugt. For 
forholdsvis få år siden var jorden næppe han
delsobjekt.

J. Møller Jensen, som ses herover, er tidlige
re fisker og nu medarbejder på den store cam
pingplads i Lyngvig. Han fortalte, da Forsøgs
udvalget var på besøg, at pladsen blev oprettet 
af murermester Fjord Larsen, der fik de 50 
tønder land som betaling for en beskeden ar- 
bejdsydelse.

Hedebrugets
årsmøde
Hedebruget holder årsmøde på Kongenshus 
Hotel lørdag den 6. august kl. 14.00.

Til mødet, hvor blandt andre forfatteren 
Peter Seeberg taler, er alle med interesse 
for hedesagen velkommen.

Seminar i kulturteknik
Den 16. og 17. juni var Kongenshus Hotel 
ramme om et kulturteknisk seminar med 
deltagere fra Hydroteknisk Laboratorium, 
Landbohøjskolen, og medarbejdere fra He
deselskabet. På seminaret blev fremlagt ak
tuelle kulturtekniske forskningsresultater og 
fremtidige forsknings- og forsøgsarbejder 
blev diskuteret.

Støtte til læplantning i USA
Repræsentanternes Hus i USA har fremsat 
forslag omfattende et nyt læplantningspro
jekt, som vil få betydning for de midtvest
lige præriestater. Det siges, at et program 
for træplantning, som fandt sted i 30’erne, 
har efterladt en arv, der nu er truet. For
slaget omfatter følgende bestemmelser:

Der indføres skattemæssige lettelser for 
farmere, som stiller jord til rådighed for 
plantning af læbælter.

Der ydes føderal støtte og finansiel kom
pensation til stater og amter, som fritager 
læplantningsarealer for lokal ejendomsskat.

Der ydes føderal støtte til lokale konsu
lenttjenester.

Biologisk bekæmpelse 
af skadedyr

En lille klitlandmand ville efter krigen gerne 
have lavet et badeværelse, men de kontante 
midler var få, og han spurgte derfor murer
mesteren, om han ikke i stedet kunne betale 
med et hedeareal. Mester tyggede på det og 
kom til det resultat, at et par lærlinge jo alli
gevel skulle beskæftiges i vinterhalvåret, hvor
efter han slog til.

Da turistinvasionen tog fart få år efter, be
høvede murermesteren ikke at se sig om efter 
jord til en campingplads.

En række forskere fra Landbohøjskolen har 
skrevet en bog om biologisk bekæmpelse af 
skadedyr. Bogen udkom den 5. maj på Ka
skelot, Biologforbundets forlag.

Emnet besvares i den udstrækning, det er 
muligt i dag, og det viser, hvor nuanceret 
problemstillingen er. I tilslutning til bogen 
holdes den 24. september en Biologisk-Be- 
kæmpelses-dag på Landbohøjskolen under 
Miljøværnscentrets auspicier.
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SKOVTEKNISK INSTITUT S 
MASKINDEMONSTRATION 1977
Torsdag den 22.9.1977 afholder Skovteknisk Institut en større fremvisning og demonstration af 
redskaber og maskiner.
Arrangementet består af to dele, dels en udstillingsplads med stande, dels en række demon
strationsfelter i skoven.

Demonstrations- Ca. 80 firmaer medvirker ved arrangementet, der vil omfatte hovedemnerne:
emner: Håndredskaber og motorsave - Vej- og vandbygning' - Mekaniseret fældning, af- 

kvistning og transport i nåletræbevoksninger - Skovnings- og transportsystemer 
i unge og mellemaldrende løv- og nåletræbevoksninger - Sprøjtning', gødskning 
og vanding Kulturredskaber, samt mange andre tekniske hjælpemidler for skov
bruget.

Tid: Torsdag den 22.9.1977 i tiden 9.00 - ca. 17.30.

Sted: Kattrup Skovdistrikt syd for Jyderup og Skarresø i Nordvestsjælland.

Tilkørsel: Fra Roskilde over Mørkøv - Tornved - Akselholm - Holmstrup - Kattrup.
Fra Sjællands Odde over Nykøbing - Jyderup - Holmstrup - Kattrup.
Fra Kalundborg over Svebølle - Jordløse - Buerup - Kattrup.
Fra Halsskov over Slagelse - Høng - Sæby - Buerup - Kattrup.
Fra Sorø over Ruds Vedby - Reerslev - Kattrup.
Vejviserskilte er opsat.

Parkering: Parkeringspladsen er åben fra kl. 8.00.
Parkering må kun finde sted på afmærkede parkeringspladser.

Sikkerhed: Sikkerhedshjelm medbringes og skal bæres ved demonstrationer i skoven.

Frokost: Frokost og drikkevarer vil kunne købes i cafeteriet på pladsen.

Betaling: Betaling for deltagelse er 60,00 kr, pro persona (incl. trykt program, fri parke
ring samt adgang til demonstrationerne). Beløbet bedes indbetalt på GIRO
6 54 80 08. Programmet er betalingsattest og skal forevises ved indkørsel og på 
forlangende. Betaling vil kun i meget begrænset omfang kunne finde sted ved 
indgangen, men af hensyn til detailplanlægningen beder vi om, at flest mulige 
gæster snarest belejligt sikrer sig program ved indbetaling til SKOVTEKNISK 
INSTITUT. I ugen før demonstrationen vil program bleve tilsendt i et til det ind
betalte beløb svarende antal exemplarer.

Yderligere oplysninger om arrangementet findes i nævnte program og kan desuden indhentes ved 
SKOVTEKNISK INSTITUT, Vester Voldgade 86, 1552 København V.
Tlf.: (01) 12 21 66, GIRO: 6 54 80 08.

ARRANGEMENTET HENVENDER SIG TIL ALLE MED TILKNYTNING TIL SKOVBRUGSERHVERVET



Alt i
betonvarer

efter D. S. 400 til 

vandløbsreguleringer og 

afvandingsarbejder 

Spunsplanker 

Trekantmærke nr. 20

„ L Ø V E N “
Betonvare- og mørtelfabrik 

Skjern - Telefon (07) 35 12 44

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (07) 42 05 33

Frøavl og frøhandel

•\
AIM D E LS B AN KE INI

*

SKOVPLANTER . LÆPLANTER*
Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø 

planter.
Pfantekatalog tilsendes gerne pé forlangende

SKÆRBÆK
PLANTESKOLE

DIANA
SKOVTJÆRE

Skovtjære 123 S 

Skovtjære 433 

Musetjære 

Arbinol
Specialmonterede
Gloria-sprøjter
Dinatox carbolineum 

Silolak
Natriumnitrit til 
stødsmøring

v. skovrider Tage Hansen 
tlf. (03) 83 44 96

□HlWiliWilMIMM
GRØNNEGADE 57-8000 ÅRHUS C
TELEFON (06)127155

BOVLUND favorit
D E N  N Y E  B O V L U N D  R Ø R P L O V  
S O M  F A S T  P L O V  E L L E R  M E D  
H E L A U T O M A T I S K

L ØST

-fcgfe

gø?-' Bovlund -  6535 Branderup J .
r e k v i r e r  b r o c h u r e r  h o s  D e r e s  f o r h a n d l e r  e l l e r  h o s :  Telefon (048) 35233

Plovfabrikken » BOVLU ND«a/s

H E D E S E L S K A B E T S
C E N T R A L P L A N T E S K O L E

Tvifum Skovgaard . Faarvang 

Telefon (06) 8715 00

Planter af hårdføre racer til skov, læ, 
hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde

A/S Grindsted
Imprægnerings-
anstalt

er køber af nåletræ 

til master i alle 

størrelser fra 

7,7 m, 16 cm top.

Kontant

afregning.

7200 Grindsted 

telf. (05) 32 08 55



R Ø D E 2“-8“ - samt grenrør i

D R Æ N R Ø R forskellige dimensioner

GALTEN TEGLVÆRK (06) 94 30 29

LANDBRUGSRØR spørg

Grindsted Beton varefabrik A /S
T E L E F O N  (05) * 32 06 88

G.T. rør, landbrugsrør, brøndgods, kantsten, fliser, funbarnentsblokke, 
specialvarer efter opgave

D R Æ N R E N S N I N G

•  •  • .  •

**

Spuling af forurenede dræn
systemer cg vandrør foretages 
med høitryksmaskiner.

Henvendelse kan ske til 
Hedeselskabets lokale kontor 
eller til hovedkontoret,
8800 Viborg,
telefon (06) 62 61 11 lokal 244.

mmm/pm

Pindstrup sphagnum
leveres i følgende sortimenter og størrelser:
FIN ...................................................  Poserå 430 I og 200 I
MELLEMFIN ....................................  Poser å 400 I
GROV ............................................... Baller å 520 I
PINDSTRUP/PLUS, næringsberiget Poserå 200 I og 100 I
LØS USORTERET .....................~ . vognlæs,min.25-35 m3

FÆRDIGBLANDING 1 ................. Poser å 400 I
FÆRDIGBLANDING 2 ................. Poserå 200 I

PINDSTRUP MOSEBRUG A/S
PINDSTRUP
8550 RYOMGAARD . Tlf. (06) 39 61 00



H U S K

at melde flytning 

til postvæsenet

markvanding
DANREGN

SPECIALFIRMA • FORLANG TILBUD
BRANDE-TLF. 07-18 0755*

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave. Alt i betonvarer efter D. S. 400

Ringkøbing Cementvarefabrik - Tlf. (07) 32 16 00 A/S N. SKYTTE

Union Betonvarefabrik A/S 
Vojens (04) 5413 30

union
Betonvarefabrik A/S . Vojens

(04) 5413 30
GT-M og GT-F rør 

Fliser 
Kantsten

Fundamentblokke 
Brøndsten 

Delta systembrønde 
Landbrugsrør m/fals

SØNDERJYLLANDS 
CENTRALE FABRIK

Dir. K. Kjærulf priv. (04) 85 12 44

SPAREKASSEN
Midtjylland

Stenvad
Cementstøberi

Telf. Stenvad 06 - 38 24 11

Arnold Westmark

Alle A mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

topsikring
-det bedste af AUHVILU

Det betaler 
sig i . . .

Gave-idé:

Giv Deres 
bekendte et 
abonnement på 
Hedeselskabets
Tidsskrift

■*3hr

v

Importør:
Fa. R. K E J L S T R U P
7362 Hampen . Tlf. 05-77 51 16

JOBU kædesave, skov
spil, sikkerhedsudstyr, 
reservedele

IMPORT
SALG . SERVICE

SANDVIK traktorspil, 
med eller uden radio
manøvrering. Det mest 
udbredte og afprøvede 
skovspil på det danske 
marked.
Lev. gerne gennem 
den sædvanlige ma- 
skinleverandør.



HOLSTEBRO 
BETONVARE- 
FABRIK ApS
Holstebro
telf. (07) 42 00 03 - 42 07 88

Alt i betonvarer 
indenfor

Dansk ingeniørforenings 
normer

samt specialopgaver, 
f. eks. spunsplanker

Tegn abonnement på 
Hedeselskabets Tidsskrift

Paludans Planteskole A/S
Klarskov - 4760 Vordingborg

Telefon (03) 78 20 09
SKOVPLANTER, LÆ-, HÆK- og HEGNSPLANTER

AKTIE
st
SELSKABET

tjbjsljslxk:

PETERSVÆRK BETONVARE-INDUSTRI
Nørresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
PBI-rør 1-2 meter, fliser og kantsten. Alt i LECA-
elementer og -murmaterialer . Renseanlægget TRIX.

^A/olag"^

A/s 3DA3STSK: FRØHANDEL

TRIFOLIUM - SILO
TAASTRUP (02) 99 00 11 . RANDERS (06) 44 72 11

Drænrør
Mursten A/S De forenede Teglværker

Tagsten K 21 Lysbro Teglværk Paarup Teglværk

Romadæk TEGLVÆRKERNES SALGSKONTOR
SILKEBORG a. m . b . a .  - Torvet 14 - Tlf. (06) 82 12 00

H E D E S E L S K A B E T S  L A B O R A T O R I U M
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon (06) 62 61 11

Autoriseret af LANDBRUGSMINISTERIET til ud

førelse af samtlige de af ministeriet godkendte 

jordbundsanalyser.

Autoriseret af STATENS TEKNISKE PRØVENÆVN 

til at udføre kemiske analyser af drikkevand, spil

devand, recipientvand og slam.

Godkendt af MILJØMINISTERIET som miljølabo

ratorium for Viborg amt.

Ansvarlig i henhold til autorisationerne: 

Civilingeniør J. Frederiksen.

Automatisk analyseudstyr i jordprøvelaboratoriet

Ti
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HEDESELSKABET
administrerer kommunevandløb 
og projekterer drænings- og vandingsanlæg
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